
Wetenschappers hebben 
de experimenten van de 
Netwerkschool ruim vier jaar 
gevolgd. Wat zijn de belang-
rijkste uitkomsten?
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Pieter Baay promoveerde 
onlangs op de doorstroom 
van mbo’ers naar de 
arbeidsmarkt. Netwerken 
blijkt daarbij een belangrijke 
succesfactor. 

Het mbo in 2025

Volgens de MBO Raad moet het beroepsonderwijs de ko-
mende jaren beter in staat worden in te spelen op snelle 
veranderingen op de arbeidsmarkt. Het hoogste vmbo-
niveau en het havo moeten samengevoegd worden tot 
voorbereidend beroepsonderwijs.

‘Op weg naar een toekomstbesten-
dig en responsief mbo’, zo heet de 
toekomstvisie die de MBO Raad 
heeft opgesteld. Aanleiding voor 
de nieuwe visie is het besef dat 
de arbeidsmarkt in hoog tempo 
verandert en dat het onderwijs niet 
achter kan blijven. Volgens de MBO 
Raad moet het beroepsonderwijs de 
komende jaren op twee punten ver-

anderen, wil het echt ‘toekomstbe-
stendig’ zijn. In de eerste plaats moet 
het mbo flexibeler worden. Scholen 
moeten in 2025 meer ruimte hebben 
om het onderwijs aan te passen aan 
wisselende eisen van het bedrijfsle-
ven. De MBO Raad pleit voor een 
grotere vrije ruimte voor scholen 
om het onderwijsprogramma aan te 
laten sluiten bij de concrete wensen 

van werkgevers. Om ‘responsief ’ te 
kunnen reageren op ontwikkelin-
gen op de arbeidsmarkt moeten de 
kwalificatiedossiers – net herzien 
– globaler worden geformuleerd. 
Naast een vast landelijk deel moet 
er veel ruimte zijn voor regionale 
invulling. De MBO Raad pleit voor 
‘maximale ruimte om eigen leer-
routes vast te stellen’.

Voorbereidend beroeps
onderwijs
In de tweede plaats wil de MBO 
Raad iets doen aan de vroege 
uitsortering van leerlingen. De 
MBO Raad pleit daarom voor meer 

verbinding tussen het havo en het 
vmbo. In 2025 zouden de hogere 
niveaus van het vmbo en het havo 
samen ‘voorbereidend beroepson-
derwijs’ kunnen vormen. Binnen 
deze nieuwe vorm van onderwijs 
zouden dan verschillende niveaus 
mogelijk moeten zijn, waarbij 
gediplomeerden kunnen uitstromen 
naar het mbo of het hbo. Tijdens 
de presentatie eind april in ‘Nieuw-
spoort’ (Den Haag) bleek er veel te 
steun te zijn voor de visie van de 
MBO Raad. De analyse dat ‘vroeg-
selectie’ de mogelijkheden van een 
deel van de jongeren belemmert, 
werd onderschreven door vertegen-
woordigers van werkgevers, werkne-
mers en andere onderwijssectoren. 
Volgens Michael van Straalen (MKB 
Nederland) is een geforceerde keuze 
op het twaalfde levensjaar niet goed: 
‘Uitstel is beter.’

Maatwerkdiploma
Lovend was ook Paul Rosenmöller, 
voorzitter van de VO Raad. Volgens 
hem sluiten de plannen van de 
MBO Raad goed aan bij zijn voor-
stellen voor een maatwerkdiploma 
in het voortgezet onderwijs. Thom 
de Graaf, voorzitter van de Ver-
eniging Hogescholen, ziet ook het 
gevaar van onnodige drempels die 
vroegselectie kan opwerpen, maar 
waarschuwt wel voor het ontstaan 
van nieuwe scheidslijnen bij het 
integreren van vmbo-t en havo.

De MBO Raad organiseert op inter-
net een dialoog over de toekomst van 
het mbo. Meedenken en meepraten? 
Ga naar www.mbo2025.nl

29 goedgekeurde 
projecten inno-
vatief beroeps-
onderwijs

Minister Bussemaker heeft 29 van 
de 53 bij het Regionaal Investe-
ringsfonds mbo ingeleverde voor-
stellen voor innovatief beroepson-
derwijs goedgekeurd. Daarbij zijn  
300 bedrijven en 48 onderwijsin-
stellingen betrokken. 

Minister Bussemaker stelde het Re-
gionaal Investeringsfonds vorig jaar 
in om het mbo aan te moedigen om 
samen met regionale partijen te in-
vesteren in innovatiever onderwijs. 
Studenten komen zodoende beter 
beslagen ten ijs op de arbeidsmarkt 
van de toekomst. Voor het inno-
vatieve onderwijs zijn vaak flinke 
investeringen nodig, die zonder hulp 
van het bedrijfsleven en overheden 
niet mogelijk zijn. Het Fonds stelt 
70 miljoen euro beschikbaar, met 
als voorwaarde dat de subsidie door 
regionale overheden en het bedrijfs-
leven wordt aangevuld met twee 
derde cofinanciering. 

De lijst van dit jaar goedgekeurde 
projecten is behoorlijk divers. Zo 
is er een Waddencampus Ameland, 
waar studenten zich richten op 
het zelfvoorzienend maken van de 
Waddeneiland op energiegebied. 
In Zeeland richt een Food Lab zich 
op de verbetering van de kwaliteit 
van de Zeeuwse horecabedrijven, 
onder andere via een topklas. En in 
het Creative Lab in Arnhem kunnen 
mbo-studenten zich specialiseren 
tot ambachtelijk kleermaker. Bij dit 
Arhemse initiatief  was Bussemaker 
begin juni op werkbezoek en maakte 
bekend welke voorstellen goedge-
keurd zijn. ‘Leuk als de minister 
langs komt’, vertelt Adri Bressers, 
directeur Creatieve Industrie bij 
Rijn IJssel, de mbo-instelling die 
samen met ArtEZ Hogeschool en 
enkele topontwerpers het Creative 
Lab opzette. ‘Maar het belangrijkste 
is dat Creative Lab nu mede dankzij 
het Regionaal Investeringsfonds kan 
doorontwikkelen. We brengen alle 
onderdelen uit de keten – van ont-
werp tot verkoop – bij elkaar. Onze 
mbo’ers gaan onder zeer deskundig 
toezicht de collecties van derdejaars 
ArtEZ-studenten in kleine produc-
ties vervaardigen, waarbij kwaliteit 
en duurzaamheid de sleutelwoorden 
zijn.’ 
 
Lees verder op pagina 2

Anne-Wil Lucas, onderwijswoord-
voerder voor de VVD in de Tweede 
Kamer, is blij dat de MBO Raad 
fundamenteel nadenkt over de 
toekomst van het mbo. Net als de 
MBO Raad is Lucas van mening 
dat de snelle ontwikkelingen op de 
arbeidsmarkt vragen om een res-
ponsief mbo, dat snel kan inspelen 
op veranderende trends. Toch gaan 
de voorstellen van de MBO Raad 
Lucas niet ver genoeg. Het systeem 
van kwalificatiedossiers werkt wat 
haar betreft niet meer. Binnen wat 
de MBO Raad ‘de vertrouwde keten’ 
noemt, ziet ze vooral geharnaste 

Op 29 april werd de toekomstvisie ‘Op weg naar een toekomstbestendig en responsief mbo’ officieel gepresenteerd 

in Nieuwspoort. 

‘Een stap in de goede richting’

belangen. ‘Binnen het SBB is de 
mbo-polder verzameld en worden 
soms halve cao-onderhandelingen 
gevoerd. Het is goed dat de rol van 
de kenniscentra is teruggedrongen, 
maar er moeten verdere stappen 
worden gezet. Het SBB heeft tot nu 
toe onvoldoende laten zien.’

De dossiers die nu worden opgele-
verd, vormen wat Lucas betreft de 
laatste generatie. Ze wil toe naar een 
systeem van accreditatie, zoals dat 
ook in het hbo bestaat. Al met al 
noemt Lucas de plannen´een voor-
zichtige stap´ in de goede richting: 

‘Als kleine stapjes nodig zijn, dan 
moet dat maar’, stelt Lucas. ‘Maar 
we zijn er nog niet. Belangrijk is 
waar nu de minister mee komt. Zij 
moet fundamentele stappen zetten. 
Ontwikkelingen op de arbeidsmarkt 
maken een stelselwijziging onont-
koombaar. Een forse slag is nodig.’

Minister Bussemaker komt eind juni 
met een reactie op de motie-Lucas, 
waarin de regering gevraagd is een 
visie op de toekomst van het mbo te 
formuleren.

VVDwoordvoerder AnneWil Lucas


